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Čtení: Sk 2, 14 – 21       

Text:  Joel 3, 1 – 2  I stane se potom: Vyleji svého ducha na každé tělo. Vaši synové i vaše dcery budou prorokovat, vaši 
starci budou mít sny, vaši jinoši budou mít prorocká vidění. Rovněž na otroky a otrokyně vyleji v oněch dnech svého ducha.  

Když se dnešní rodič nezaujatě a bez morálního hodnocení podívá na své syny a dcery, 
kterak zírají do obrazovek mobilů, bezděky se ptá: O co jim jde? Vidět zajímavé video 
o nešikovném řidiči, nebo jak povodeň odnesla autobus, nechat se strhnout umělým 
smíchem v zábavném sitkomu, dozvědět se, že zpěvačka zhubla o osm kilo, přečíst si 
rozhovor se sportovcem o tom, jestli chce zvítězit, nebo jak dopadne ve sci-fi filmu akční 
superhrdina v boji s jiným akčním superhrdinou? Jestliže tímto způsobem tráví lidé hodiny 
a hodiny svého života, pak jim na tom asi hodně záleží. Pokud se jen těžko této činnosti 
vzdávají, pak o to musí hodně stát. Ale co to vlastně je? Jak to pojmenovat? Je to zábava? 
Je to náplň života? Je to koníček? Zřejmě to bude zábavnější než cokoliv jiného. A jaký je 
z takové činnosti na konci dne výsledek? Jaká nově vytvořená hodnota? A co na konci 
života? Jde v životě právě o tohle? Pobavit se zemřít? Nic víc není? 

Nyní se podívejme na opačný pól lidské populace. Když přichází stáří, člověk se obvykle 
začíná čím dál víc obracet v myšlenkách do minulosti, uzavírá se do vzpomínek, bilancuje, 
nebo žije ze dne na den přítomnými bolestmi těla i duše. Nebo lituje tento svět, že už se ne-
žije tak, jako kdysi, že už to za moc nestojí a že to vlastně jde se světem a dnešní generací 
jen k horšímu. Zároveň přestává tomuto světu rozumět, cítí se jím ohrožen, vnímá ho jako 
nepřátelský. A někdy takový rezignovaný senior jen vyhasle a tupě zírá do čtyř stěn stejně 
jako teenager do mobilu. Chtěl by mnohé věci ve svém životě vrátit, ale ví, že to nejde. 
Lépe už bylo. Nic nového jej nečeká? Jde o to nějak to tu dožít a zemřít? Nic víc není? 

Bratři a sestry, prorok Joel ukazuje, jak se tyto děsivé obrazy změní, když Hospodin 
vyleje svého ducha na takovéto lidi. „I stane se potom: Vyleji svého ducha na každé tělo. 
Vaši synové i vaše dcery budou prorokovat, vaši starci budou mít sny.“ Co to znamená?  

Co znamená, že děti budou prorokovat? Někde jsem slyšel definici, že biblický 
prorok je ten, kdo mluví a jedná ve prospěch Hospodina. Bibličtí proroci pro Hospodina 
přímo horlili a horovali i proti uctívání bezduchých model. A tak co se stane, když Bůh 
vyleje svého Ducha na naše děti? Naši synové a dcery začnout horlit pro Hospodina. 
Začnou horlit proti uctívačům bezduchých žroutů našeho času. Budou prorokovat, tedy 
usvědčovat svět z hříchu, budou zapálení pro Boží věc, budou hořet nadšením, budou 
mít potřebný tah na branku v zápase o tento svět. Už se nebudou slepě opičit po svých 
vrstevnících v jejich bezduchém počínání, ale z nich samých, z jejich nitra poplyne 
iniciativa ke změně, budou mít vnitřní motivaci něco pořádného dělat, budou mít v sobě 
pramen živé vody, něco, co má dosah a přesah až k samé věčnosti. To se stane, když Bůh 
na naše syny a dcery vyleje Ducha svatého. 

A co se stane, když Hospodin vyleje svého Ducha na starce? Vylít na něco vodu, znamená 
zavlažit to. Závlaha pro seschlý keřík znamená, že se opět zazelená. A když dostane spršku 
Božího ducha seschlý stařík, může to mít nepředstavitelný účinek: ten rezignovaný, netečný, 
lítostný a nic dobrého už neočekávající stařec začne snít. Může starý člověk snít jako dítě 
o něčem krásném? Může se těšit ze svých snů, může žít nějakou zářnou vizí, může znovu 
objevit smysl a radost ze života? Když Hospodin vyleje svého Ducha, i starci budou mít sny. 



Nemusíme ale přitom myslet jen na biologický věk. I člověk v nejlepších letech se 
může cítit sklesle jako stařec nebo bezcílně zabíjet čas jako puberťák. To, co všichni 
potřebujeme, je mít pro svůj život jasný cíl, vizi a za tím si jít. Každé tělo, každá lidská 
bytost, říká Joel, každá lidská společnost potřebuje smysluplnou vizi. Lidé potřebují Božího 
Ducha, aby z nich nebyly bezduché, tupě do prázdna zírající kreatury, které se netečně 
plouží ulicemi, které se tu a tam přidají k umělému smíchu nebo se bezzubě rozčílí na zlý 
svět. Potřebujeme být ve svém nitru jinochy mající prorocká vidění. Mající pronikavý 
a pravdivý vhled do tohoto světa. Vidět souvislosti, mít pochopení, proč se věci ve světě 
dějí tak jak se dějí. Být Duchem svatým uvedeni ve všelikou pravdu. 

V neposlední řadě jsou v Joelově proroctví zmíněni také otroci a otrokyně. I oni dostanou 
Božího Ducha. Jestliže jsme doposud mluvili ve věkových kategoriích, nyní se pohybujeme na 
rovině společenských pořádků. Všimněte si, že Joel neprorokuje o zrušení otroctví nýbrž o rov-
nosti před Bohem. Všichni mají „nárok“ na Božího Ducha. Otroci stejně jako páni. Muži 
stejně jako ženy. Ani Ježíš Kristus nebyl politický revolucionář, který by přišel nastolit svět-
skou spravedlnost, jak to od něj někteří čekali. Nepřišel zrušit ani otroctví, ani nevolnictví ani 
komunismus ani demokracii. Ale přišel nám všem napříč společenskými pořádky a kulturními 
rozdíly dát svého Ducha a učinit z nás Boží děti. Proto apoštol Pavel píše: Není už rozdíl mezi 
židem a pohanem, otrokem a svobodným, mužem a ženou. Vy všichni jste jedno v Kristu 
Ježíši. V Kristu už není Řek a Žid, obřezaný a neobřezaný, barbar, divoch, otrok a svobodný 
– ale všechno a ve všech Kristus. „Jedno jsme v Duchu svatém, všechny nás spojil Pán.“ 

Jestliže Joel prorokuje o vylití Božího Ducha na každé tělo, pak má vizi multigenerační, 
multižánrové nízkoprahové církve a žádné elitářské ghetto. Je to sen o církvi, kam mají 
rovný přístup otroci i svobodní, muži i ženy, dospělí i děti, vzdělaní i nevzdělaní, věřící 
i nevěřící, zdraví i nemocní. A především, všichni tu mohou snít. Všichni dostávají pro svůj 
život vizi, smysl života, náplň a cíl. Je to sen o církvi, kde vaši synové i vaše dcery budou 
prorokovat, vaši starci budou mít sny, vaši jinoši budou mít prorocká vidění. Rovněž na 
otroky a otrokyně vyleje Hospodin svého ducha. 

Bratři a sestry, apoštol Petr už před dvěma tisíci lety prohlásil: „Děje se to.“ Děje se 
to, co bylo řečeno ústy proroka Jóele. Bůh nás nechce opít rohlíkem. Ti lidé nejsou opilí, 
říká Petr. Jsou plní Ducha svatého. A kdo to chce vidět, tak to vidí. Nejsou kolem nás jen 
znuděné děti, ale i děti nadšené. Nejsou kolem nás jen nerudní starci, ale i ti, kteří o své 
ideály nepřišli. Není kolem nás jen konzumní společnost, ale i ta občanská, které o něco 
jde, která má jasnou vizi a cíl. A především je tu církev, zvoucí všechny do Božího 
království, které nezadržitelně přichází. V onen den se sen stane realitou. Amen. 

Modlitba:  Hospodine, chválíme tě za to, že vyléváš svého Ducha na všeliké tělo. Děkujeme, že jsi nás už přijal, ještě 
když jsme byli nevěřící. Děkujeme, že láskou smíme vidět projevy tvého Ducha na lidech kolem nás. Děkujeme, že 
zaslíbení Ducha svatého platí nám i našim dětem. Amen. 

Přímluvná modlitba:  Pane Ježíši Kriste, tvůj Duch nás spojuje s křesťany na celém světě. Modlíme se za tvou 
církev ve všech jejích podobách. Za tradiční i moderní církve. Za velké sbory i za malé domácí skupinky. Modlíme 
se za všechny generace. Za malé děti, aby byly vnímány jako ty, kterým patří království nebeské. Za dorůstající 
mládež, aby je nikdo nesrážel pochybnostmi o jejich rostoucí víře. Za mladé rodiče, aby jim nikdo nevyčítal starost 
o rodinu a obživu. Za stárnoucí generaci, aby nikdo nepohrdal jejich zkušenostmi. Za seniory, aby jim byla proje-
vována náležitá úcta i přes obtíže jejich stáří. Prosíme, aby dospělí neponižovali děti a nešlapali po jejich sebevědomí. 
Prosíme, aby si děti vážily rodičů i prarodičů. Dej nám odvahu hlásit se k ideálům tvého království i přes posměch. 
De, ať se nepřidáme k většině, páchá-li zlo. Dej, ať posvěcujeme tvé jméno ve svém životě i ve světě. Amen. 


